
k'a društva pozdravil delegate, ki zboru
jejo pod okriljem postoniskega učitelj
skega društva. Sledilo ie zelo obširno 
tainikovo ooročilo. ki ga bo priobčil stro
kovni list. O tem poročilu se ie razvila 
primerna debata, ki jo je začel g. učitelj 
Hreščak. G. Hreščak je žal pokazal, da 
našega položaja in naših razmer ne raz
ume. Znano izjavo delegatov deželne kon
ference je učiteljstvo — razen enega nia
su — odklonilo. Iz poročila blagajnika 
posnemamo, da je gospodarstvo »Zveze« 
v vzornem, redu. Točno gospodarstvo 
cmotročuje, da izhaja stanovsko gksilo 
vUčiteljsRi List* in poleg njega še 'dva 
vzorno urejena mladinska lista. »Novi 
rod« za slovensko in »Naša nada« za hr
vatsko deco. Poročila odsekov so obse
gala razne stanovske stvari, o katerih bo 
ooročal stanovski list. Sledili so razni 
nr^dlogi in nasveti, ki nai jih udejstvi bo
doče vodstvo. Zadnjo točko je tvorila 
volitev vodstva in odsekov, ki se pa žal 
ni izvršila. Zamotano vprašanje bo treba 
šele rešiti na umesten način. Odkrite bo
di povedano, da bi bilo oač žalostno, če 
bi se taka močna zveza samih izobražen
cev razbila.« 

—r Zavlačevanje rešitve šolskega 
vprašania v Primor.ni. Poslanec dr. Karol 
Podgornik ie vložil svoječasno v rim
skem parlamentu interpelacijo glede otvo

' r tve slovenskih in hrvatskih ljudskih šol 
\ Istri in na Goriškem, nakar je prejel od 
laške vlade sledeč odgovor: >; Dejstvo, 
da se ni otvorilo nekoliko mani nego 100 
slovenskih in lirvatskih ljudskih šol spri
čo 400 šol. ki so se zopet otvorile. se ima 
odpisati deloma izpreinenjeni narodnost
ni izvrstitvi prebivalstva v Julijski Be
nečiji vsled udejstvitve premirnih pogo
deb in poznejše izvršitve rapallske po
godbe; deloma se more pripisati tudi po
manjkanju primernih prostorov, posebno 
y zonah, kier so se vršile vojne operacije, 
ir. pomanjkanje učnih sil. Kr. vlada za
stavlja vse sile. da bi premagala ome
njene ovire. Kakor ie delala doslej, tako 
bo skrbela tudi tekom prihodnjega šol
skega leta. da da otvoritvi one slovenske 
in hrvatske šole. ki se bodo zdele v skla
du s potrebami prebivalstva. V ta na
men so bila izdana navodila za popravo 
šolskih poslopij in pripravo učnih sil. Šte
vilo poslujočih šol v zadnjem šolskem 
letu ie znatno višje nego ono iz 1. 1919.20. 
m posebno višje nego leta 1918./20.« — 
Približno enak odgovor ie prejel posla
nec Podgornik na svojo interpelacijo 
glede otvoritve slovenskih srednjih šol, 
Ki se glasi' »Za potrebo slovenskega 
orebivalstva na Goriškem in v krajih, ki 
spadajo na Goriško se ie poskrbelo do
slej z realko v Idriji, z učiteljiščem v Tol
minu in z nekaterimi gimnazijskimi tečaji, 
ki so se naiprei ustanovili v Idriji in se 
niso mogli nozneje preložiti v boli prime
ren sedež zaradi tehničnih vzrokov, ki 
niso odvisni od volje kr. vlade. Otvori
tev slovenskih srednjih šol v Gorici bi 
zadela na ovire vsled tamošnjih stavbnih 
razmer in bi oddaljila te šole spričo se
dmič razvrstitve orebivalstva od kraja, 
M koder bi najbrž dobivali največ go
jencev. Na vsak način si kr. vlada pri
držuje, da bo zopet vzela v pretres vpra
šanie slovenskih srednjih šol v zvezi z 
njihovo ureditvijo.« — • Iz citiranih odgo
vorov ie iasno. koliko resnosti pripisuje 
laška vlada pravični rešitvi šolskega 
vprašanja v zasedenem ozemlju, ki je ta
korekoč življenjsko vprašanje za naše 
ljudstvo. Svoiečasno obljubovanje: mi 
vam hočemo dati šole in še več nego vam 
iih je dala Avstrija, je bilo le pesek v oči 
narodu, ki ie takrat še verjel in upal. Tak 
oesek v oči sta tudi dva zadnja odgo
vora. Drugače si njune vsebine niti raz
lagati ne moremo. Naše poslance čaka 
vrvico takih nazorov gospodujoče laške 
klike s trnjem posuta pot. Upajmo pa, da 
bodo znali premagati vse ovire ter aa 
bodo dali ni^emtt narodu na šolskem po
lju vse tisto kar ie bilo že zdavnaj nje
gova last. in sicer že v oni dobi. ko ni 
bilo o današnjih laških osrečevalcih še 
nobenega sluha. 

— r Proti vsakemu napredku. Na ci
vilne komisarijate političnih okrajev v 
Julijski Benečiji je izšel ukaz, da naj ne 
izdajajo potnih listov dijakom srednjih 
šok.ko bi hoteli potovati v Jugoslavijo, da 
tam nadaljujejo svoje študije. Ta ukaz se 
tiče vseh dijakov brez razlike do petega 
razreda. Ta prepoved je vzbudila veliko 
nezadovoljnost med jugoslovenskim pre
bivalstvom v deželi, kar je povsem umev
no. Na eni strani se temu prebivalstvu 
brani, da pošilja svoje sinove na nadalje
vanje svojih naukov v sosednjo državo, 
kjer se lahko uče v svojem materinem 
jeziku, na drugi strani se poklicani faktor
ji kljub vsem obljubam ne ganejo, da bi 

Neodrešena domovina. 
—r Zborovanje »Učiteljske Zveze« 

v Vipavi. O zborovanju »Zveze slovan
skih učiteljskih društev« v zasedenem 
(»zemlji: prinaša tržaška »Edinost« z dne 
18. t. :::. sledeče ooročilo: »Vipava je 
imela 10. in 11. t. m. obilico milih gostov. 
pionirjev naše kulture, ki so prišli na 
zborovanje »Zveze«. Prišli so vsi dele
gati in mnogo članov. V soboto sose 
vršile v šolskem poslopju seje raznih od
sekov od 11. predpoldne do večera. Zve
čer se ie zbralo učiteljstvo m; prijatelj
skem sestanku v novi Hrovatinovi dvo
rani. Zborovanje delegacije^ se ie vršilo 
11. ,t. m. v isti dvorani. Začelo se je ob 
9. tiri in je trajalo zdržema do 2. popol
dne. Predsednik Anton Grmek ie s top
limi besedami pozdravil delegate ter izra
zil upanje, da postanejo sčasoma tudi slo
venski učitelji oolnoveljavni državljani, 
ki bodo imeli poleg dolžnosti tudi pra
vice. Kljub vsemu, kar se godi na našem 
ozemlju nroti Slovencem, se govornik 
nadeja, da ni še zamrla italijanska kul
tura. Spomnil se je treh umrlih tovarišev, 
se zahvalil gostoljubnosti Vipavcev, po
zdravil navzočega župana, g. Petrovčiča 
iu navzočega člana goriškega okrajnega 
šolskega sveta, prijatelja učiteljev, goso. 
Žnidaršiča. G. župan se je zahvalil v 
krasnih besedah za to. da ie »Zveza« 
zbrala Vipavo za kraj svojega zborova
nja. Naglašal je nomembnost učiteljskega 
stanu za razvoi naroda ter želel delega
to mnajboljši uspeh. Šolski vodja l.ain
pret io v imenu postoniskega učiteljske
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poskrbeli za otvoritev srednjih šol z ju
goslovenskim učnim jezikom v naravnih 
deželnih središčih. Tako hočejo Lahi za
treti vsako stremljenje do napredka med 
našim ljudstvom že v kali in naše ljudstvo 
ponižati na stopinjo teme in nevednosti, 
v kateri tiči pretežni del laškega prebi
valstva v kraljestvu že od pamtiveka. V 
take nižine se pa naši bratje onkraj mej
nikov ne bodo pustili izvabiti in bo ves 
laški trud "zaman. 

■r Tečaji za meščanske šole. Dne 
1 septembra sta bila otvorjena v Trstu 
dva vzporedna tečaja za meščanske šole 

 katerih seveda še ni! — za učiteljstvo 
julijske Benečije. Prvi tečai je namenjen 
slovanskemu učiteljstvu, ki se i rinravl.ia 
za uieščanskošolskc izpite: . drugi tečaj 
pa laškemu učiteljstvu. ki se hoče izvež
bati v slovenskem jeziku. Zakai nai se 
danes laško učiteljstvo ki ie doslej igno
riralo naš iezik. vežba v tem jeziku, je 
iasno vsakomur. — Število vpisanih slu
šateljev znaša po 30 v vsakem tečaju. 
Obiskovalci tečajev, ki ne bivajo v Tr
stu in bližnji okolici, prejmejo dnevnine 
PO 20 lir. 

—r Smrtna kosa. V Standrežu pri 
Gorici ie umrl po dolgi mučni bolezni to
variš Anton Paškulin. Blag mu spomin! 

—r Vpisovanje na tolminsko učitelji
šče se vrši 29. in 30. t m. Sprejemni iz
piti so bili na tem zavodu dne 21. t. m. 



Književnost in umetnost. 
Vse pod tem zaglavjem navedene knjige, 

muzikalije, tiskovine i. t. d. prodaja in sprejema 
zanje naročnino knjigarna ,,Učiteljske tiskarne 
v Ljubljani", Frančiškanska ulica štev. G. 

Gustav Šilih: Nekoč je bilo j ezero . . . Dolin

ska bajka. V Ljubljani, 1021. Založila »Učiteljska 
Tiskarna« v Ljubljani. Str. 285. Cena vez. 50 K. 

Naša skromna mladinska literatura je zopet 
bogatejša /a lepo delo. Napisal ga ie mlad limet

nikučitelj, ki je bil v naši javnosti sicer še ne

znan, a se nann ie predstavil s tem prvim nasto

pom prav lepo. Snov te .Dolinske bajke« je za

jeta iz najstarejših časov naše slovenske zgodo

vine, katere se je dotaknil v naši literaturi sedal 
prvi Šilih, in je pripovedovana v zares Mestecem 
slogu, z lepimi opisi, polnimi, najmehkejše lirike. 
Mladina, /lasti ona iz Savinjske doline, bo spre

jela knjigo gotovo z največjim užitkom, zato Jo 
toplo priporočamo vsem, zlasti, ker je preskrbelo 
založništvo za najelegantnejšo opremo. 

Crnivčeve petdelne računice 1. del. 
Računica za obče ljudske šole. Zvezek 1. 
Oddelek 1—20. Sestavil A. Črnivec. Ce
na 1.75 din. 

Računica za obče ljudske šole, drugi 
del. Zvezek 1. Oddelek B: Štev. 1—100. 
Sestavil A. Črnivec. Cena 3 din. 



Z radostjo in stanovskim ponosom se 
oziramo na minulo I. skupščino UJU oo
verjeništvo Ljubljana v Rogaški Slatini. 
'Prijetni čut dolžnosti nam nareka, da se 
zahvaljujemo vsem činiteliem. ki so pri
pomogli, da se je završila skupščina tako 
častno, dajo štejemo med najlepše v naši 
stanovski organizaciji. 

Predvsem smo dolžni zahvalo pri
pravljalnemu odboru, na čelu mu tovariša 
G 1 i n š e k in V e r k . ki se nista strašila 
velikega truda in ogromnega dela. ki sta 
«a imela s pripravami za skupščino. Na
dalje izrekamo prav posebno zahvalo ce
njeni k o p a l i š k i ti n r a v i i n g o s p 
r a v n a t e l j u dr. Š t o r u za veliko 
naklonjenost glede prenočišč in zboro
valne dvorane. Prisrčna hvala.bodi tudi 
o b č i n i , na čelu ji vrli ž u p a n £ o s p. 
t o v a r n a r V i l k o B i z j a k . 

Delegatom in vsem udeležencem 
skupščine, ki so se odzvali v tako obi
lem številu, pa kličemo tovariški zdravo! 

UJU. poverjeništvo Ljubljana. 

ZAHVALA. 



3. Na fronto me niso poslati hoteli morda 
v sled »zaupniškega« mesta, ki sem ga zavzemal, 
ampak vsled tega, ker sem bil superarbttrirari 
že 1. 1914. in tudi odstavljen od vojaštva: čez 
več mesecev pa zopet poklican, toda samo za 
pisarniške posle. Samo v Srbiji sem bil klican 
14 krat na nabor, pa vsakikrat določen samo za 
pisarni;. 

4. Povei.iu Glavne (iubernije v Deograda, da 
moramo vse ciriliške knjige sežgati, se nisem 
p »koril, ampak sem dovolil, da so dijaki v gim

naziji (ki je bila tudi meni dodeljena) rabili tudi 
cTriške knjige. V Nastav niku« 1. 1919. str. 199. 
do 202. je ministrstvo prosvete med drugim o 
meni objavilo tudi to: »Zauzknanjem okružnog 
školskog referenta g. Draga Hudea, nadporučnika 
odobreno je i d strane (iubernije, da se utvori ii 
L'žicu šestorazredna realna gimnazija.«... dalje: 
. . . Pravda zahteva, da napomenemo, da ie 
gosp din Hude, Slovenac po narodnosti, sasvi.n 
prijateljski bio razpoložen prema toj našoi 
školi . . . potem zopet: ...»Mnogi s« se" učenici 
1'i/i'i starijim izdanjima srpsifcih udžbenika...« 

5. V 1. l')17. sem prepeval.v gostilni s Srbi 
Bože pravde«, torej v času, ko se je vsled te 

pesmi prišlo na vešala. 
6. V celem mestu Užicu se ni upisalo niti 

vinarja VI. vojnega posojila, a to samo vsled 
tega, ker sem se jaz uprl krutosti Glavne Guber

niie v Be fffradu ter nisem izpeljal posojila. 
7. Ko so Svabi priredili v Užicu veliki ker

mez (ljudsko veselico), katere dobiček je bil na

menjen za Karlov dar invalidnemu fondu na Du

naju, sem agitiral med Srbi, da se ne udeleže 
veselice. 

8. Cela tri leta sem vračal Srbom od Mad

žarov in Nemcev rekvirirane predmete. 
9. Več Srbov sem oprostil internacije, oseb 

no sem se zavezal garantirati za g. Mikiča Kreč

koviča. sedaj okrajnega glavarja v 1'reševu. I:i 
za rodbnio prejšnjega našega ministra gospoda 
Miša Trifcinotviča, ko ie imenovani postal prvi

krat minister na Krtu. Navedeni bi bili sicer in

ternirani. 
10. Vse učiteljske in profesorske moči nem

ške in madžarske narodnosti sem odstranil iz 
svojega področja. Proti odtokom Glav. (Iubernije 
sem nastavljal tudi srbske učitelje in učiteljice. 

11. Mesto Užiee mi je za moje delo še danes 
hvaležno. 

12. \ sled dejanj navedenih v točkah 5., fi. 
in 7. sem bil trikrat klican pred generalni štab 
v Beograda, kjer sem bil oproščen samo vsled 
zauzimanja gen. štab. kapetana dr. Pavlica, ki |e 
bil »naš« človek. 

Za vse navedene trditve so kot dokazi akn 
u:i v mojih rokah, ki jih hočem v podkre

pitev verjetnosti pokazati v prvi seji odboru 
ckr. društva; imeti jih hočem pri sebi pa tudi na 
našem zborovanju dne 8. oktobra na Koroški 
Beli, kjer jih hočem pokazati vsakemu, kj mi ne 
verjame. 

O drugem mojem za Srbe koristnem delu 
t.iti nočem govoriti, vsak pa se o meni more in

formirati v občini, oziroma pri okražnem načel

niku v U/ici, ali pa v ministrstvu za notranje 
stvari ali pa v ministrstvu prosvete. 

K moji pisavi v »Popotniku« v I. 1917. pa 
povem, da vsak pameten, posebno pa tisti, ki je 
bil v Srbiji za časa okupacije, izprevidi, da ni

sem mogel vsled tedanje stroge cenzure na drug 
način obvestiti slovensko učiteljstvo o šolstvu 
v Srbiji. Drago Hude. 

Da Se poznamo! 
Eno leto je že, kar se neprestano širijo ne

resnične vesti o mojem delovanju za časa vojne. 
Dne 8. septembra t. 1. je g. Franc Silvester v 
»Slovencu« pod naslovom »Odmev jin klic iz 
Rogaške Slatine« navedel nekaj o moji osebi. To 
je storil na odborov poziv v »Učit. Tovarišu'. 
Francu Silvestru nimam kaj odgovarjati, ker on 
mi je bil le sredstvo do cilja, da sem na ta način 
dobil priliko pojasniti zadevo v javnosti. Mojega 
imena sicar ni imenoval, toda mene je mislil, ker 
iz radovljiškega okraja ni bilo drugega nadzor

nika v Srbiji. Da se tedaj poznamo, hočem po

dati sledeče točke: 
1. Laž je trditev, da sem jaz zakričal na okr. 

učit konferenci: »Kdor ni za ustavo, ne spada 
med učiteljstvo!« Od dotičnika sem bil oddaljen 
6—7 korakov. 

2. Jaz nisem bil samo nadzornik, ampak 
3 leta tudi mestni komesar v Užicu in predstojnik 
oddelka za potne liste. Ker sem se povsod ob

našal kot pravi Jugoslovan, se tedaj ne bojim 
povedati tega. 

Poslano. 



Več dopisov in člankov je zaostalo in jih ure 
dimo v naslednjih številkah »Uč. Tov.« Prosim,) 
poročevalce, da nam pošiljajo le kratka poročila, 
ker se moramo zelo omejevati na prostor. Raje 
več   pa krajših dopisov in člankov! 

LISTNICA UREDNIŠTVA. 


